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NOU-VENIŢII ÎN UE CÂNTĂRESC COSTURILE ŞI BENEFICIILE 
 

(Palatul Parlamentului) 
 

– SINTEZĂ – 
 

 
În data de 5 mai 2011, a avut loc la Palatul Parlamentului dezbaterea cu tema “Nou-veniţii în UE 
cântăresc costurile şi beneficiile”. Evenimentul, organizat de Platforma Europeană de Dezvoltare 
(European Development Platform) în parteneriat cu Departamentul pentru Afaceri Europene 
(DAE) şi Institutul European din România (IER), reprezintă un follow-up al mesei rotunde la nivel 
înalt organizată la Bruxelles în 29 martie 2011. 
 
La dezbaterea de la Bucureşti au participat: Daniel Dăianu, Preşedinte EDP, în calitate de moderator, 
Leonard Orban, Consilier Prezidenţial pentru Afaceri Europene, Titus Corlăţean, Preşedintele Comisiei 
pentru Politică Externă a Senatului, Korodi Attila, Preşedintele Comisiei de Politică Externă a Camerei 
Deputaţilor, Bogdan Mănoiu, Ministru, Şeful DAE, Valeriu Tabară, Ministrul Agriculturii şi Dezvoltării 
Rurale, Marian Tutilescu, Şef al Departamentului Schengen din MAI, Dragoş Pîslaru, Manager 
General GEA Strategy & Consulting SA, Sorin Pîslaru, Redactor Şef Ziarul Financiar, Cristian Secoşan, 
CEO Siemens,  Ion M. Ioniţă, Redactor-Şef Foreign Policy, Dan Gheorghiu, Preşedinte Confederaţia 
Patronală Concordia. Alături de aceştia, la eveniment au fost prezenţi reprezentanţi ai mediului de afaceri, 
politic şi academic, reprezentanţi ai societăţii civile, ONG-uri şi lideri de opinie, precum şi reprezentanţi ai 
mass-media.  
 
Discuţiile au fost sistematizate în două secţiuni cu tematici distincte: prima dedicată bugetului Uniunii 
Europene şi Convergenţei Economice: Rolul fondurilor structurale şi de coeziune, iar cea de-a doua 
centrată pe Criza economică şi piaţa de muncă europeană; ce rol are impasul Schengen? 
 
Subiectul de discuţie al primei secţiuni a fost introdus de moderator, preşedintele EDP, Daniel Dăianu. 
Acesta a menţionat existenţa unor luări de poziţie recente referitoare la distribuirea fondurilor europene şi 
riscurile pe care le implică funcţionarea deficitară acestui sistem. 
 
În cadrul acestei teme, primul vorbitor, Leonard Orban, a ales să abordeze două subiecte: cel al 
negocierilor privind viitorul buget al Uniunii Europene şi cel legat de fondurile comunitare. Negocierile 
privind bugetul au dat naştere unor dezbateri aprinse la nivel european, în contextul crizei economice 
actuale şi a   măsurilor de austeritate adoptate de toate statele membre. Sugestia domnului Orban este 
ca România să urmărească obiectivul său de a-şi îmbunătăţi poziţia de beneficiar net, în contextul 
negocierilor dificile. Privitor la fondurile comunitare, invitatul a amintit că în acest moment există 
posibilitatea ca fondurile destinate Politicii Agricole Comune şi Politicii de Coeziune să fie reduse 
substanţial, ceea ce ar putea afecta România, o ţară cu rate de absorbţie deja scăzute.  
 
În intervenţia sa, Bogdan Mănoiu a subliniat pentru început dificultăţile pe care le întâmpină România, 
în calitate de tânăr stat membru, în gestionarea şi absorbţia fondurilor, care impun eforturi de identificare 
şi gestionare a problemelor. Invitatul a punctat în continuare importanţa Politicii de Coeziune - prin 
obiectivul convergenţă - pentru România, care are nevoie de sprijin în vederea reducerii decalajelor faţă 
de membrii mai vechi ai UE. De la declanşarea crizei financiare, iniţiativele europene s-au concentrat pe 
câteva obiective principale: definirea unor politici anti-criză viitoare, plasarea economiei UE pe făgaşul 
corect şi asigurarea unei creşteri economice durabile, cu înalte rate de ocupare a forţei de muncă. În 
acest sens, adeziunea la Pactul Europlus reprezintă pentru România angajamentul asumat pe promovarea 
competitivităţii, ocupării forţei de muncă, stabilităţii financiare.   
 
Korodi Attila a menţionat că negocierile privind viitorul Politicii Agricole Comune şi al Politicii de 
Coeziune indică o preocupare constantă pentru aceste teme. În ceea ce priveşte România, aceasta 
trebuie să rafineze şi adapteze mecanismele europene la contextul intern. În plus, România ar trebui să 
participe mai mult la modelarea negocierilor europene şi la pregătirea deciziilor. 



 

Sorin Pîslaru, redactor-şef Ziarul Financiar, a propus o sistematizare a costurilor şi beneficiilor fondurilor 
europene. Principalul avantaj al plăţilor către România reprezintă intrarea unor sume semnificative de 
bani în economie. În plus, întreprinzătorii învaţă să lucreze cu restricţii şi cerinţe formale în procesul de 
punere în practică a ideilor de afaceri. Cea mai mare problemă este, în opinia invitatului, comunicarea 
deficitară cu beneficiarii direcţi ai fondurilor. 
 
Valeriu Tabară a explicat că, în domeniul agricol, peste 60 000 de proiecte au fost depuse în cadrul 
Programului Naţional de Dezvoltare Rurală, cu o valoare totală de peste 30 miliarde euro. În continuare, 
domnul ministru a menţionat o problemă în dezvoltarea proiectelor europene în domeniu şi anume 
neclarităţile în statutul proprietăţii.  
 
Dragoş Pâslaru a prezentat tendinţele privind absorbţia fondurilor structurale, cu accent pe evoluţia 
ratei de absorbţie. Un procent de rambursare 100% ar putea fi atins în anul 2015, păstrând tendinţa 
actuală. Dacă se au în vedere şi alţi factori, cum ar fi ritmul de rambursare şi componenta de 
prefinanţare, valoarea de rambursare de 100% ar putea fi atinsă chiar mai târziu, în 2019. Cifrele 
prezentate indică o tendinţă de îmbunătăţire a ratei de absorbţie în cazul anumitor programe operaţionale 
sectoriale. Concluzionând, domnul Pâslaru a identificat o prioritate absolută – proiectele de infrastructură 
şi a subliniat premisele bune de creştere a ratei de absorbţie în sectorul competitivităţii. 
 
Prima sesiune a fost încheiată de Cristian Secoşan, CEO Siemens, care a enumerat obiectivele 
României legate de fondurile europene: creşterea PIB şi finanţarea unor proiecte de infrastructură. Ca 
sugestii de îmbunătăţire a procesului de absorbţie, invitatul a menţionat transparenţa în informare, 
consiliere şi comunicare, simplificarea procedurilor, sporirea şi instruirea resurselor umane la nivelul 
autorităţii publice şi membrilor Guvernului şi implicarea consultanţilor în întreg procesul de gestionare a 
fondurilor europene.  
 
A doua sesiune, dedicată tematicii Schengen, a fost deschisă de Titus Corlăţean. Acesta a propus o 
abordare politică a problematicii aderării României şi a Bulgariei la Spaţiul Schengen, abordare care 
trebuie să ţină cont de profilul, rolul şi drepturile României în Uniunea Europeană. Asistăm în prezent la 
discuţia referitoare la o Europă Unită care stabileşte aceleaşi reguli pentru toţi versus o Europă „cu două 
viteze”. Există posibilitatea ca România să adere în 2011, în urma Consiliului din iunie, în funcţie de votul 
pe raportul Coelho. În acest sens, este necesar un demers unitar, continuu şi consistent.  
 
Marian Tutilescu a evocat reuniunea recentă a grupului de lucru Cheval, în cadrul căreia s-a aprobat 
raportul de reevaluare a Bulgariei în privinţa frontierelor terestre. Deşi concluzia finală a raportului 
prezentat cu privire la situaţia României şi a Bulgariei este că acestea îndeplinesc condiţiile tehnice 
necesare aderării, sunt menţinute rezervele a patru state: Germania, Franţa, Olanda şi Finlanda. Deşi 
formal cele patru state nu fac o legătură între MCV şi aderare, statele solicită elemente de progres în 
ceea ce priveşte justiţia. Invitatul a menţionat că aderarea este condiţionată şi de problema criminalităţii 
organizate din sud-estul Europei, alături de problema migraţiei. România şi Bulgaria trebuie să gestioneze 
situaţia prin dialog bilateral menit a înlătura rezervele cu care se confruntă. 
 
Ion Ioniţă a evidenţiat efectele politice pe termen lung ale crizei economice la nivelul Uniunii Europene. 
În acest sens, se observă o tendinţă de  ascensiune a forţelor populiste în Europa. Discuţia referitoare la 
Schengen trebuie deci să se încadreze în acest context şi în acelaşi timp să ţină cont şi de presiunea 
migraţiei dinspre statele din nordul Africii. 
 
În încheierea dezbaterii, Dan Gheorghiu a subliniat dimensiunea economică a discuţiei şi importanţa 
aderării la Schengen pentru persoanele care muncesc în afara graniţelor, menţionând ruptura dintre 
politic şi aspectele economice.  
 
Concluziile conferinţei au adus în prim-plan propunerile de modificare a acquis-ului Schengen şi 
posibilitatea ca anumite state să reintroducă controlul la frontiere. 
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